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§ 58 
 
Sammanträdets öppnande 
 
Ordföranden förklarar landstingsfullmäktiges sammanträde öppnat och hälsar samtliga 
välkomna. 
 
 
§ 59 
 
Upprop av ledamöter 
 
Upprop företas av de för valkretsarna i länet utsedda fullmäktigeledamöterna och de till 
tjänstgöring inkallade ersättarna. 
 
 
§ 60 
 
Kungörelse av landstingsfullmäktiges sammanträde 
 
Anmäls att fullmäktiges ordförande den 13 april 2004 utfärdat kungörelse i enlighet med 
arbetsordning för landstingsfullmäktige. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Till protokollet antecknas att kungörelse skett i laga ordning. 
 
 
§ 61 
 
Interpellation från Finn Cromberger (fp) om designcentrum i Åre (Jll 351/2004) 
 
Finn Cromberger hade lämnat en interpellation med följande lydelse: 
 
”Ofullständigt beslutsunderlag är av ondo. Tyvärr drabbades landstingsfullmäktige av det vid 
sistlidna sammanträde då ovanstående ärende behandlades och beslut fattades efter votering. 
 
Så här i efterhand önskar jag svar  på de frågor som av flera stycken  av oss efterlyste vid 
sammanträdet. Jag gör det denna omständiga väg för att säkerställa offentlighetens insyn. 
 
1. Vad menar man när man påstår att designcentrum bland annat skall arbeta för att ”säkerställa 

miljön  och utvecklingen efter VM” 2007 i Åre? 
 
2. Av beslutsunderlaget framgår att centrat skall inrymmas i Åre gamla brandstation. När skall det 

ske, eftersom det idag finns i ett eget hus någon annanstans? 
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3. Är Regionalt Designcentrum en verksamhet i landstingets regi?  Om så är fallet blir landstingets 
engagemang dubbelt så högt som förespeglas i handlingarna, 1,2 miljoner kronor mot 0,6 mkr. 

 
4. Det står att centrat skall ledas av Regionalt Designcentrum Jämtland. Innebär det att 

landstinget får ytterligare kostnader i form av löner m m som inte är presenterade? 
 

5. Man skriver att ”Den kommersiella verksamheten bör utarrenderas till en  privat 
 Operatör .Det finns ingenting i kalkylen som visar detta i form av intäkter. Varför inte? 

 
6. Är Tore Brännlund, Regionalt Designcentrum, anställd i och av landstinget.” 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Interpellationen får ställas. 
 
 
§ 62 
 
Interpellation från Jan-Olof Dahlin (mp) om Länsmusiken (Jll 380/2004) 
 
Jan-Olof Dahlin hade till landstingsstyrelsens ordförande lämnat en interpellation med följande 
lydelse: 
 
”Det har presenterats ett förslag till förändring av Länsmusiken någonstans. Denna har vållat debatt 
och diskussion. Instämmanden har hörts och setts. Skall man tro vad man hör så har inte de an-
ställda inom Länsmusiken fått vara med i diskussionerna om förslaget. Eftersom verksamheten är 
skattefinansierad är en debatt och belysning i den folkvalda församling som ansvarar för verk-
samheten ett minimikrav.  Trots att det är ca 5 månader sedan förslaget lades har det inte synts till 
som vare sig ärende eller redovisning för oss folkvalda i landstinget. Så kan det inte få fungera.  
 
Trots att det var en diskussion om Länsmusiken vid Landstingsfullmäktiges frågestund 26 novem-
ber 2003 så har inte någon redovisning lämnats till fullmäktige eller ens landstingsstyrelsen. 
Landstinget har dessutom en särskild beredning med ansvar för kulturfrågor med ett syfte att de 
förtroendevaldas ställning och inflytande skall öka. Inte heller där har frågan varit uppe. Så här 
bristfälligt får inte demokratin fungera inom en skattefinansierad organisation. Här skall de folk-
valdas inflytande råda.  
 
Det är mycket möjligt att de steg och åtgärder som föreslås till förändringar inom Länsmusiken är 
rätt och riktiga men det kan också vara så att de är helt fel. Dessutom ställer säkert Statens Kultur-
råd vissa krav på demokratisk styrning för den del de utbetalar till landstinget för Länsmusiken. 
Beslut om så stora förändringar  måste belysas, debatteras och beslutas i landstingsfullmäktige. Då 
är det förankrat och har en demokratisk grund att stå på.  
 
Med anledning av ovanstående ställs följande frågor: 
 
Varför har inte förslaget presenterats för landstingspolitikerna? 
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Har klartecken till omorganisationen givits från politiskt håll? I så fall från vem/vilka? 
 
Borde inte liggande förslag gå den vanliga beslutsvägen och beslutas av fullmäktige? 
 
Om den stora förändring sker som föreslås, är det då inte risk att det statliga bidrag landstinget 
erhåller från kulturrådet försvinner?” 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Interpellationen får ställas. 
 
 
§ 63 
 
Interpellation från Åke Westerlind om fördelning av 2003 års skatte- och avgiftshöjningar 
(Jll 427/2004)       
 
Åke Westerlind hade till landstingsstyrelsens ordförande lämnat en interpellation med följande 
lydelse: 
 
”Landstingsskatt och patientavgifter höjdes år 2003 med syfte att tillföra vården ytterligare resurser. 
Enligt årsredovisningen för år 2003 kvarstår de ekonomiska problemen framförallt för länssjuk-
vården i ungefär samma omfattning som tidigare. 
 
Med anledning av ovanstående frågar jag landstingsstyrelsens ordförande Maidie Wiklund: 
 
På vilket sätt och i vilken omfattning har 2003 års skatte- och avgiftshöjningar blivit ett tillskott till 
sjukvårdens resurser?” 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Interpellationen får ställas. 
 
 
§ 64 
 
Interpellation från Marianne Larm-Svensson (c) om landstingets arbete med att stimulera 
alternativa driftformer (Jll 426/2004)      
 
Marianne Larm-Svensson hade till landstingsstyrelsens ordförande lämnat en interpellation med 
följande lydelse: 
 
”I lokala media (ÖP 10/4) har man kunnat ta del av att personalen i primärvården i Krokom vill 
driva verksamheten på entreprenad. I artikeln framgår att verksamhetschefen tolkade Maidie 
Wiklunds intresse i frågan som ”svalt”. 
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Jämtlands läns landstingsfullmäktige antog en konkurrenspolicy i februari 2002. Konkurrens-
policyn har följts upp av ett strategidokument hösten 2003. I dessa framgår att landstingets kansli 
skall aktivt arbeta för att verksamheter ska kunna drivas i alternativ regi. Även den nationella 
handlingsplanen (som är ett avtal mellan staten och landstingen/kommunerna om hur de nio 
försvarsmiljarderna ska användas) instruerar tydligt att alternativa driftsformer skall stimuleras. 
 
Varför fullföljer inte landstingets majoritetsparti arbetet med att stimulera alternativa driftformer 
enligt riksdagens och fullmäktiges beslut?” 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Interpellationen får ställas. 
 
 
§ 65 
 
Interpellation från Thomas Andersson (c) om sänkta administrativa kostnader (Jll 423/2004) 
 
Thomas Andersson hade lämnat en interpellation med följande lydelse: 
 
”Landstingsfullmäktige beslöt den 26 november 2003 i landstingsplanen att verka för samverkan 
med andra aktörer i länet om exempelvis ett gemensamt lönekontor för att minska de administra-
tiva kostnaderna. Det är nu april månad och jag undrar nu vilka kontakter har landstinget tagit  
med andra aktörer i Jämtlands län? 
 
Att Karolinaberedningen pågår är jag fullt medveten om, men det ska inte stoppa alla vardags-
rationaliseringar som kan bidra till att sänka kostnaderna för medborgarna i länet. 
 
Med anledning av detta frågar jag landstingsstyrelsens ordförande Maidie Wiklund: 

 
Vad har hänt i denna fråga?” 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Interpellationen får ställas. 
 
 
§ 66 
 
Interpellation från Thomas Andersson (c) om ökad mångfald i Jämtlands län (Jll 422/2004) 
 
Thomas Andersson hade lämnat en interpellation med följande lydelse: 
 
”Jag skrev den 9 januari 2003 en motion om ökat mångfaldsarbete i Jämtlands läns landsting och 
denna bifölls på landstingsfullmäktige den 9 oktober 2003. Det har nu gått ett drygt halvår sedan 
motionen bifölls och jag undrar nu vilka åtgärder som har vidtagits för att förstärka mångfalds-
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arbetet i Jämtland. Vi har under våren kunnat följa ett par i media som bosatt sig i Strömsund och 
där arbetat inom vården. De har nu utvisats, trots att vi behöver fler personer som vill bo och arbeta 
i vårt län. Har inte de svenska myndigheterna någon kunskap om vår befolkningsutveckling och 
brist på arbetskraft i länet? 
 
Jag frågar landstingsrådet Robert Uitto med anledning av ovanstående:  
 
• Vad har hänt sedan motionen antogs? 
• Vilka kontakter har landstinget tagit med integrationsverket och migrationsverket för att få med 

dessa i vårt arbete för ökad mångfald?” 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Interpellationen får ställas. 
 
 
§ 67 
 
Interpellation från Bernt Söderman (c) om beslut att inte betala ut interkommunal ersättning 
(Jll 425/2004)       
 
Bernt Söderman hade till landstingsstyrelsens ordförande lämnat en interpellation med följande 
lydelse: 
 
”Enligt uppgift har Jämtlands läns landsting beslutat att inte betala interkommunal ersättning till de 
elever från Jämtland som studerar på folkhögskolar utanför länet. Detta har lett till en del komp-
likationer i samarbetet med andra skolor. 
 
Min fråga till landstingsrådet blir: 
 
När beslutade landstinget om att inte betala ut interkommunal ersättning? 
 
Var finns beslutet formulerat? 
 
Anser landstingsrådet att ärendet har hanterats korrekt?” 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Interpellationen får ställas. 
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§ 68 
 
Interpellation från Bernt Söderman (c) om styrelsens beslut att flytta hjälpmedelscentralen till 
Göviken (Jll 424/2004)       
 
Bernt Söderman hade till landstingsstyrelsens ordförande lämnat en interpellation med följande 
lydelse: 
 
”I samband med budgetbehandlingen i november delegerade fullmäktige till styrelsen att i januari 
besluta om hjälpmedelcentralens lokalisering i framtiden. Beredningen av ärendet var dock inte 
klart i januari utan sköts till styrelsens sammanträde i februari.  
 
Som underlag till beslutet presenterades Emeftes beräkningar av de investeringar som de själva ansåg 
sig behöva göra på de två alternativen som var aktuella.  
 
Vid sammanträdet ställdes en del frågor som vi inte fick svar på och som oppositionen ansåg vara 
viktig information och en nödvändig del i beslutsunderlaget. Även om beslutet redan är taget anser 
jag det vara viktigt att svaren redovisas. 

 
Mina frågor till landstingsrådet blir alltså: 
 
Varför fick styrelsen inte tillgång till den offert som fastighetsägaren till det externa alternativet 
skickat in och som var adresserat till styrelsen? 
 
Vad är huvudinnehållet i offerten? 
 
Anser landstingsrådet det riktigt att en skrivelse som är adresserad till styrelsen eller fullmäktige inte 
redovisas i den politiska församlingen? 
 
Med den kalkyl som ligger till grund för beslutet att flytta centralen till Göviken, vilken internhyra 
kommer att debiteras hjälpmedelcentralen? Jag vill ha ett konkret svar i kronor. 
 
I kalkylen ingick att en tjänst skulle sparas in. Vilken tjänst kommer att dras in?” 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Interpellationen får ställas. 
 
 
§ 69 
 
Interpellation från Finn Cromberger (fp) om hjälpmedelscentralens lokalisering (Jll 132(2004) 
 
Finn Cromberger hade till landstingsstyrelsens ordförande lämnat en interpellation med följande 
lydelse: 
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”Landstingsfullmäktige har nyligen fastsällt (2003-11-10) en policy för landstingets fastighets-och 
lokalförsörjning.  Där sägs att landstinget i första hand skall hyra lokaler där serviceverksamhet 
bedrivs.   
 
Äga ”kan” man göra om det är nödvändigt utifrån strategiska  skäl för kärnverksamheten. 
Strategiska skäl är långsiktigt behov och/eller krav på hög anpassning. 
 
Hjälpmedelscentralen skall byta lokaler och ett antal alternativ finns. Som jag uppfattat det finns 
det  starka krafter som verkar för att  f d  landstingstvättens  lokaler i Göviken skall byggas om för  
väldigt dyra pengar för att bereda plats för hjälpmedelscentralen.  
 
En idé som jag reagerar emot.  
 
Policyn säger att denna typ av verksamhet skall bedrivas i hyrda lokaler om inte billigare alternativ 
finns inom befintligt landstingsägt fastighetsbestånd. 
 
Är du som jag övertygad om att landstinget skall bedriva all sin verksamhet så kostnadseffektivt som 
möjligt oavsett vem som äger lokalerna man bedriver sin verksamhet i?  Det skall inte vara ett 
självändamål att äga lokalerna utan det väsentliga är att medborgarna  verkligen får valuta för sina 
inbetalade skatter. 
 
Det är alltså ett underordnat intresse att landstinget  är ägare av de lokaler som hjälpmedels-
centralen kommer att bedriva sin verksamhet i. 
 
Kostnadseffektivaste läget kommer att väljas? Är det så?” 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Interpellationen får ställas. 
 
 
§ 70 
 
Fråga från Finn Cromberger (fp) om bussförbindelse till hjälpmedelscentralen i Göviken  
(Jll 9/2004)        
 
Finn Cromberger hade lämnat en fråga med följande lydelse: 
 
”Till vilket pris har man kommit fram till i förhandlingarna med Länstrafiken/Stadsbussarna för att 
de på något sätt regelbundet skall angöra ”nya” hjälpmedelscentralen i Göviken? 
 
Jag önskar svaret formulerat på ett klart och tydligt sätt så att den verkliga landstingskommunala 
kostnaden på ett lättfattligt sätt presenteras. 
 
Fanns denna summa i kalkylen som redovisades för landstingsstyrelsen i februari då beslutet om 
etableringen fattades?” 
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LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Frågan får ställas. 
 
 
§ 71 
 
Remiss av inkomna motioner m m 
 
1. Motion från Bernt Söderman (c) om samordning och effektivare användning  
av gemensamma resurser vad gäller näringslivsutveckling inom länet (Jll 245/2004). 
 
Fullmäktige beslutar att motionen överlämnas till demokrati- och länsutvecklingsberedningen  
och skall behandlas av landstingsfullmäktige i oktober 2004. 
 
2. Medborgarförslag från representanter i föreningen ”Brösull” om ökning av bidrag till de 
historiska bygdespelen (Jll 268/2004). 
 
Fullmäktige beslutar att medborgarförslaget överlämnas till beredningen för folkhälsa, livsmiljö 
och kultur och skall behandlas av landstingsfullmäktige i oktober 2004. 
 
3. Presidiet föreslår, i enlighet med bestämmelserna i arbetsordningen för fullmäktige, § 4, punkt 2 
• att landstingets IT-policy revideras, 
• att uppdraget lämnas till demokrati- och länsutvecklingsberedningen, samt  
• att behandling av fullmäktige skall ske i april 2005 
 
Landstingsfullmäktige beslutar enligt presidiets förslag. 
 
4. Fullmäktige beslutade i november 2003 att uppdra till demokrati- och länsutvecklings- 
beredningen att utarbeta en ny FoU-policy för behandling av fullmäktige i november 2004. 
Presidiet föreslår att beslutet flyttas till sammanträdet i februari 2005. 
 
Landstingsfullmäktige beslut enligt presidiets förslag. 
 
 
§ 72 
 
Meddelanden 
 
Länsstyrelsens beslut att till ny ledamot i landstingsfullmäktige utse Jan Jonsson (sjp) för Åke Durre 
som avsagt sig uppdraget samt att till ny ersättare utse Sonja Eriksson (sjp). 
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§ 73 
 
Ajournering 
 
Fullmäktige ajournerar sig kl 09.15 för att åter sammanträda den 21 april kl 8.00. 
 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -  
 
Vid strukturberedningens workshop diskuteras Karolinaprojektet i grupper. 
 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -  
 
21 april 2004 
 
§ 74 
 
Upprop 
 
Upprop företas avde för valkretsarna i länet utsedda fullmäktigeledamöterna och de till tjänstgöring 
inkallade ersättarna. 
 
 
§ 75 
 
Landstingsstyrelsens rapport 
 
1. Jämtlands läns landsting är Sveriges första miljöcertifierade landsting och har erbjudits att stå  
som värd vid regionala miljöministerkonferensen 2006, där 25 länder deltar. 
 
2. Landstingsdirektören redovisar underlagen till sitt beslut om att ge barnen Agnes och Elias 
 hörselimplantat på båda öronen. En tydligare prioriteringsmodell behövs. 
 
 
§ 76 
 
Vård- och rehabiliteringsberedningens och folkhälsoberedningens dialog med fullmäktige 
 
Vård- och rehabiliteringsberedningen 
 
• Ambjörn Sandler, projektledare för kampanjen Europeiska handikappåret, informerar om 
      projektet. 
• Information och dialog om medborgarkontakter i sjukhusets foajé 
 
Folkhälsoberedningen 
 
• Information från arbetsgruppen för kost och motion 
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§ 77 
 
Allmänhetens frågestund 
 
Maidie Wiklund (s) besvarar frågor från Cissi och Torbjörn Sköldqvist, Östersund samt från Bertil 
Alenius, Mattmar. 
 
 
§ 78 
 
Medborgarförslag från Marianne Persson, Svenstavik om bygge av varmvattenbassäng 
(Jll 879/2003)  
 
ÄRENDEBESKRIVNING 
 
Marianne Persson, Handikappföreningarnas samarbetsorgan i Bergs kommun, har i ett med-
borgarförslag föreslagit att det i samband med ombyggnad av sjukhemmet i Bergs kommun byggs 
en varmvattenbassäng. 
 
Medborgarförslaget har beretts av beredningen för vård och rehabilitering. 
 
VÅRD- OCH REHABILITERINGSBEREDNINGENS FÖRSLAG 
 
Beredningen föreslår landstingsfullmäktige att medborgarförslaget avslås. 
 
LANDSTINGSSTYRELSENS YTTRANDE 
 
Landstingsstyrelsen tillstyrker beredningens förslag. 
 
Nina Fållbäck-Svenson yttrar sig. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Medborgarförslaget avslås. 
 
 
§ 79 
 
Medborgarförslag från Kurt-Göran Roslund och Börje Gustavsson, Ytterhogdal samt motion  
från Klas Hallman (c) om IVPA (I väntan på ambulans)  (Jll 1103/2003, 23/2004)   
 
ÄRENDEBESKRIVNING 
 
Klas Hallman har i en motion föreslagit att landstinget i samarbete med kommunerna skall 
införa IVPA på de ställen i länet som har räddningstjänst i beredskap men saknar tillgång till 
ambulans med rimlig anspänningstid. Kostnaderna skall huvudsakligen täckas av landstinget. 
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I ett medborgarförslag från Kurt-Göran Roslund och Börje Gustavsson m fl föreslås att lands-
tinget genomför en kommunalekonomisk konsekvensanalys för införande av IVPA samt att 
landstinget bekostar IVPA-verksamheten under utredningstiden. 
 
Motionen och medborgarförslaget har beretts av beredningen för vård och rehabilitering. 
 
VÅRD- OCH REHABILITERINGSBEREDNINGENS FÖRSLAG 
 
Beredningen föreslår landstingsfullmäktige att medborgarförslaget och motionen avslås. 
 
LANDSTINGSSTYRELSENS YTTRANDE 
 
Beredningens förslag att avslå medborgarförslaget och motionen tillstyrks. 
 
YRKANDEN 
 
Klas Hallman (c) yrkar bifall till motionen. 
 
Owen Laws (mp) yrkar att nya IVPA-avtal tecknas i avvaktan på regeringens utredning  på 
samma villkor som befintliga IVPA-avtal, dvs landstinget står för utbildning och utrustning 
och kommunerna för räddningstjänsten. 
 
Nina Fållbäck-Svenson (v) och Lars-Olof Eliasson (kd) yrkar bifall till beredningens förslag. 
 
Jan-Olof Dahlin yttrar sig. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på beredningens förslag och på Klas Hallmans yrkande och 
finner beredningens förslag antaget. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på Owen Laws tilläggsyrkande och finner att yrkandet avslås. 
 
VOTERING 
 
Voterings begärs. Följande voteringsproposition godkänns: Den som biträder beredningens 
förslag röstar ”ja”, den som biträder Owen Laws yrkande röstar ”nej”. Vid voteringen avges 
34 ja-röster och 20 nej-röster. En ledamot avstår från att rösta. (Se bif voteringsprotokoll). 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Medborgarförslaget och motionen avslås. 
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RESERVATION 
 
Mot beslutet reserverar sig Klas Hallman (c) till förmån för eget yrkande. 
 
Mot beslutet reserverar sig Klas Hallman, Inger Jonsson, Danuta Finke, Gunnar Geijer, Yngve 
Hamberg, Jan-Erik Eriksson och Bernt Söderman (samtliga c), Bertil Eriksson, Annelie Bengtsson, 
Jan-Olof Andersson, Jöns Broström och Ann-Britt Bromée (samtliga m), Finn Cromberger, Börje 
Frisk och Kerstin Weimer (samtliga fp), Owen Laws, Gunni Holm och Jan-Olof Dahlin 
(samtliga mp) samt Tapani Bergbacka och Jan Jonsson (båda sjp) till förmån för Owen Laws yrkande. 
 
 
§ 80 
 
Årsredovisning 2003 (Jll 79/2004) 
 
ÄRENDEBESKRIVNING 

Årsredovisning 
 
Enligt Lag om kommunal redovisning (SFS 1997:614) skall den löpande redovisningen för varje 
räkenskapsår avslutas med ett årsbokslut. Årsredovisningen skall redogöra för utfallet av verk-
samheten, verksamhetens finansiering och den ekonomiska ställningen vid årets slut. I års-
redovisningen skall även ingå sådan verksamhet som bedrivs genom annan juridisk person. 
 
Årets resultat uppgår till 32,8 mkr. Det budgeterade resultatet för perioden var 22,7 mkr. Resultatet 
enligt balanskravet uppgår till 32,6 mkr. I det senare resultatet medräknas inte realisationsvinster.  
 
I årets resultat ingår det minskade driftbidraget till Länstrafiken i Jämtland AB med 3,2 mkr. 
 
Resultatet för den sammanställda redovisningen, det vill säga landstinget samt bolagen och 
stiftelsen, uppgår till 34,6 mkr. Här ingår resultaten från förvaltningsorganisationen, Lands-
tingsbostäder, Länstrafiken, Jämtlands läns museum och ALMI Företagspartner. 
 
Analys inklusive över- och underskottshantering 

Kapitel 5 i årsredovisningen innehåller en analys utifrån resultatdialoger som landstings-
direktören haft med respektive förvaltning, förvaltningarnas verksamhetsberättelse samt den 
uppföljning av fastställda krav som förvaltningarna redovisat. Det som redovisas och 
kommenteras är i första hand avvikelser från uppställda krav och budget. En analys har även 
gjorts av förvaltningarnas över- och underskott. 

Förslag länssjukvården:  

• Till år 2004 överförs ett underkott på 5 500 tkr.  

• Tilläggsanslag om 1 200 tkr för ”Tobaksfritt landsting” som avser kvarvarande medel år 2003 i 
finansieringen för ändamålet.  
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Förslag primärvården:  

• Till år 2004 överförs ett överskott på 3 000 tkr. 

Förslag folktandvården:  

• Till år 2004 överförs ett överskott på 1 550 tkr. 

• Tilläggsanslag för avskrivningskostnad mobil tandvårdsenhet på 30 tkr. 

Förslag länsutvecklingen:  

• Till år 2004 överförs ett överskott på 917 tkr.  

Förslag Emefté, anslagsverksamhet:  

• Till år 2004 överförs 100 tkr för uppföljning av arbetstidsprojektet. 

Förslag Emefté, resultatenheten:  

• Ingen justering till år 2004 föreslås.  

• En avstämning av kostnaderna för perioden 2002-2004 för omändrad fastighetsorganisation   
görs efter periodens slut.  

Förslag landstingets kansli:  

• Till år 2004 överförs ett överskott på 2 313 tkr. 

 
LANDSTINGSSTYRELSENS FÖRSLAG 
 
Landstingsstyrelsen beslutar 
 
1. Årsredovisningen överlämnas till landstingets revisorer för granskning. 
 
2. Årsredovisningen samt särskilda budgetberedningens yttrande över patientnämnden och 
landstingets revisorer överlämnas till landstingsfullmäktige. 
 
3. Årsredovisningen för Stiftelsen Undsättningsfonden överlämnas till landstingsfullmäktige. 
 
4. Verksamhetsberättelserna för Upphandlingsnämnd i Jämtlands län, ekonomiberedningen, 
beredningen för folkhälsa, livsmiljö och kultur, vård- och rehabiliteringsberedningen, demokrati- 
och länsutvecklingsberedningen samt strukturberedningen överlämnas till landstingets revisorer för 
granskning. 
 
5. Verksamhetsberättelserna för Upphandlingsnämnd i Jämtlands län, ekonomiberedningen, 
beredningen för folkhälsa, livsmiljö och kultur, vård- och rehabiliteringsberedningen, demokrati- 
och länsutvecklingsberedningen samt strukturberedningen överlämnas till landstingsfullmäktige. 
 
Landstingsstyrelsen föreslår landstingsfullmäktige 
 
1. Årsredovisningen för 2003 godkänns. 
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2. Landstingets ombud vid årsstämmorna i Länstrafiken i Jämtland AB, ALMI Företagspartner 
Jämtland AB samt Landstingsbostäder i Jämtland AB bemyndigas att på respektive stämma rösta för 
att styrelsen i bolaget beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
3. Förslag till över- och underskott samt tilläggsanslag fastställs. 
 
PATIENTNÄMNDENS FÖRVALTNINGSBERÄTTELSE 
 
Patientnämndens förvaltningsberättelse föredras av ordföranden Gudrun Olsson. 
 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin tillstyrker att patientnämnden beviljas ansvarsfrihet för 
verksamhetsåret 2003. 
 
Göte Norlander, Kerstin Weimer, Thomas Andersson, Jonny Springe, Maidie Wiklund, Nina 
Fållbäck-Svenson och Finn Cromberger yttrar sig. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på revisorernas förslag om ansvarsfrihet och finner förslaget 
antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Patientnämnden beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
 
REVISORERNAS VERKSAMHETSBERÄTTELSE 
 
Revisorernas verksamhetsberättelse föredras av ordföranden Nils-Gunnar Molin. 
 
Särskilda budgetberedningsgruppens 1:e vice ordförande Harriet Jorderud föredrar gruppens 
yttrande, varvid framgår att revisorernas begäran om att föra över ej förbrukade medel från det 
interregionala projektet med 148,3 tkr till år 2004 samt revisorernas begäran om att 62 tkr överförs 
till år 2004 för okompenserade kostnader för löneökningar inkl sociala avgifter tillstyrks. 
 
Bertil Eriksson (m) och Börje Frisk (fp) yrkar bifall till särskilda budgetberedningens förslag. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på särskilda budgetberedningens förslag och finner förslaget 
antaget. 
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LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Revisorernas begäran om att föra över ej förbrukade medel från det interregionala projektet med 
148,3 tkr till år 2004 samt revisorernas begäran om att 62 tkr överförs till år 2004 för 
okompenserade kostnader för löneökningar inkl sociala avgifter bifalls. 
 
 
GEMENSAMMA NÄMNDENS FÖR UPPHANDLING, LAGERHÅLLNING OCH 
DISTRIBUTION AV SJUKVÅRDSPRODUKTER FÖRVALTNINGSBERÄTTELSE 
 
Den gemensamma nämndens förvaltningsberättelse föredras av ordföranden Mona Nyberg. 
 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin tillstyrker att den gemensamma nämnden beviljas 
ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
Jan-Olof Dahlin yttrar sig. 
 
PROPOSITION 
 
Ordförande ställer proposition på revisorernas förslag om ansvarsfrihet och finner förslaget antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Den gemensamma nämnden beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
I beslutet deltar inte Mona Nyberg och Christer Åkerlind. 
 
 
VERKSAMHETSBERÄTTELSE FÖR BEREDNINGEN FÖR FOLKHÄLSA, LIVSMILJÖ 
OCH KULTUR 
 
Folkhälsoberedningens verksamhetsberättelse föredras av ordföranden Harriet Svaleryd. 
 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin tillstyrker att beredningen beviljas ansvarsfrihet för 
verksamhetsåret 2003. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på revisorernas förslag om ansvarsfrihet och finner förslaget 
antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Beredningen beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
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I beslutet deltar inte Harriet Svaleryd, Carl-Arne Åhlin, Danuta Finke, Jan-Erik Eriksson, Runar 
Englund och Gunni Holm. 
 
VERKSAMHETSBERÄTTELSE FÖR VÅRD- OCH REHABILITERINGSBEREDNINGEN 
 
Vård- och rehabiliteringsberedningens verksamhetsberättelse föredras av ordföranden Nina 
Fållbäck-Svenson. 
 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin tillstyrker att beredningen beviljas ansvarsfrihet för 
verksamhetsåret 2003. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på revisorernas förslag om ansvarsfrihet och finner förslaget 
antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Beredningen beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
I beslutet deltar inte Nina Fållbäck-Svenson, Christer Åkerlind, Ann-Marie Johansson, Sven-Åke 
Draxten, Marianne Larm-Svensson, Bo Danielsson, Annelie Bengtsson och Kerstin Weimer. 
 
 
VERKSAMHETSBERÄTTELSE FÖR DEMOKRATI- OCH LÄNSUTVECKLINGS-
BEREDNINGEN 
 
Demokrati- och länsutvecklingsberedningens verksamhetsberättelse föredras av vice ordföranden 
Gunnar Geijer. 
 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin tillstyrker att beredningen beviljas ansvarsfrihet för 
verksamhetsåret 2003. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på revisorernas förslag om ansvarsfrihet och finner förslaget 
antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Beredningen beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
I beslutet deltar inte Emilia Winberg, Katarina Nyberg-Finn, Gunnar Geijer, Klas Hallman, Finn 
Cromberger, Mikael Abramsson och Owen Laws. 
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VERKSAMHETSBERÄTTELSE FÖR EKONOMIBEREDNINGEN  
 
Ekonomiberedningens verksamhetsberättelse föredras av ordföranden Maidie Wiklund. 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin tillstyrker att beredningen beviljas ansvarsfrihet för 
verksamhetsåret 2003. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på revisorernas förslag om ansvarsfrihet och finner förslaget 
antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Beredningen beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
I beslutet deltar inte Maidie Wiklund, Lars-Olof Eliasson, Robert Uitto, Nina Fållbäck-Svenson 
och Yngve Hamberg. 
 
 
VERKSAMHETSBERÄTTELSE FÖR DEN TILLFÄLLIGA BEREDNINGEN - 
STRUKTURBEREDNINGEN 
 
Strukturberedningens verksamhetsberättelse föredras av ordföranden Harriet Jorderud. 
 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin tillstyrker att beredningen beviljas ansvarsfrihet för 
verksamhetsåret 2003. 
 
Bertil Eriksson yttrar sig. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på revisorernas förslag om ansvarsfrihet och finner förslaget 
antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Beredningen beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
I beslutet deltar inte Harriet Jorderud, Thomas Andersson, Bengt Bergqvist, Ulla-Britt Lindblad, 
Nina Fållbäck-Svenson, Annelie Bengtsson och Jan Olof Dahlin. 
 
 
LÄNSTRAFIKENS FÖRVALTNINGSBERÄTTELSE 
 
Länstrafikens förvaltningsberättelse föredras av ordföranden Bo Bergqvist. 
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Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin tillstyrker landstingsstyrelsens förslag om direktiv till 
landstingets ombud vid årsstämman. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på landstingsstyrelsens förslag och finner förslaget antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Landstingets ombud vid årsstämma för Länstrafiken i Jämtland AB bemyndigas rösta för att 
styrelsen i bolaget beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
I beslutet deltar inte Hans Lundqvist och Jan Olof Dahlin. 
 
 
LANDSTINGSBOSTÄDERS FÖRVALTNINGSBERÄTTELSE 
 
Landstingsbostäders förvaltningsberättelse föredras av ordföranden Bengt Bergqvist. 
 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin tillstyrker landstingsstyrelsens förslag om direktiv till 
landstingets ombud vid årsstämman. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på landstingsstyrelsens förslag och finner förslaget antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Landstingets ombud vid årsstämma för Landstingsbostäder i Jämtland AB bemyndigas rösta för att 
styrelsen i bolaget beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
I beslutet deltar inte Bengt Bergqvist, Sture Olsson, Gunnar Geijer och Jan Olof Dahlin. 
 
 
ALMI FÖRETAGSPARTNERS FÖRVALTNINGSBERÄTTELSE 
 
Almi Företagspartners förvaltningsberättelse föredras av ordföranden Bernt Söderman. 
 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin tillstyrker landstingsstyrelsens förslag om direktiv till 
landstingets ombud vid årsstämman. 
 
Wadih El-Achkar yttrar sig. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på landstingsstyrelsens förslag och finner förslaget antaget. 
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LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Landstingets ombud vid årsstämma för ALMI Företagspartner bemyndigas rösta för att styrelsen i 
bolaget beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
I beslutet deltar inte Mona Nyberg. 
 
 
STIFTELSEN JÄMTLANDS LÄNS MUSEUMS FÖRVALTNINGSBERÄTTELSE 
 
Stiftelsen Jämtlands läns museums förvaltningsberättelse föredras av ordföranden Mona Nyberg. 
 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin tillstyrker att verksamhetsberättelsen godkänns. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på revisorernas förslag och finner förslaget antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Verksamhetsberättelsen godkänns. 
 
 
LANDSTINGSSTYRELSENS FÖRVALTNINGSBERÄTTELSE 
 
Landstingsstyrelsens förvaltningsberättelse inklusive förslag om över- och underskott föredras av 
ordföranden Maidie Wiklund. 
 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin föredrar revisionsberättelsen vad avser frågan om 
ansvarsfrihet och tillstyrker att landstingsstyrelsen beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
Revisorernas ordförande Nils-Gunnar Molin föredrar revisionsberättelsen vad avser godkännande av 
årsredovisningen och föreslår att årsredovisningen godkänns. 
 
YRKANDEN 
 
Bojan Edfors (s) yrkar bifall till revisorernas förslag. 
 
Jan Olof Dahlin (mp) yrkar att ett underskott på 5,5 mkr ej skall överföras till länssjukvården. 
 
Owen Laws  (mp) yrkar: ”Uppdrag till landstingsstyrelsen att skyndsamt vidta åtgärder för att 
förbättra telefontillgängligheten till primärvården.” 
 
Jan-Olof Andersson, Lars-Olof Eliasson, Bernt Söderman och Finn Cromberger yttrar sig. 
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PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition om godkännande av Undsättningsfondens verksamhetsberättelse 
och finner förslaget antaget. 
 
Ordföranden ställer proposition på revisorernas förslag om ansvarsfrihet och finner förslaget 
antaget. 
 
Ordföranden ställer proposition på revisorernas förslag att årsredovisningen godkänns och finner 
förslaget antaget. 
 
Ordföranden ställer proposition på landstingsstyrelsens förslag om över- och överskott samt Jan 
Olof Dahlins yrkande och finner landstingsstyrelsens förslag antaget. 
 
Ordföranden ställer proposition på Owen Laws tilläggsyrkande och finner tilläggsyrkandet antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
1. Undsättningsfondens verksamhetsberättelse godkänns. 
 
2. Landstingsstyrelsen beviljas ansvarsfrihet för verksamhetsåret 2003. 
 
3. Årsredovisningen för 2003 godkänns. 
 
4. Landstingsstyrelsens förslag om över- och underskott godkänns. 
 
5. Uppdrag till landstingsstyrelsen att skyndsamt vidta åtgärder för att förbättra 
telefontillgångligheten till primärvården. 
 
I beslutet deltar inte Maidie Wiklund, Robert Uitto, Mona Nyberg, Bengt Bergqvist, Karin 
Paulsson, Thomas Andersson, Inger Jonsson, Bernt Söderman, Nina Fållbäck-Svenson, Jan-Olof 
Andersson, Börje Frisk och Jan Olof Dahlin.            
 
RESERVATION 
 
Mot beslutet vad avser punkt 4 reserverar sig  Jan-Olof Dahlin , Owen Laws och Gunni Holm 
(samtliga mp) samt Jan-Olof Andersson, Bertil Eriksson, Annelie Bengtsson, Jöns Broström och 
Anna-Britt Bromée (samtliga m) till förmån för Jan Olof Dahlins yrkande. 
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§ 81 
 
Demokrati- och länsutvecklingsberedningens, ekonomiberedningens och revisorernas dialog  
med fullmäktige       
 
Demokrati- och länsutvecklingsberedningen 
 
• Yttrande över Ansvarsutredningens delbetänkande ”Utvecklingskraft för hållbar välfärd” 
 
Ekonomiberedningen 
 
• Landstingsplan för 2005 i fullmäktige i november 
• Eventuellt ett extra fullmäktigesammanträde i augusti 
 
Landstingets revisorer 
 
• Kösatsningen inom kirurgi 2003: 
      Kirurgens uppdrag: 
      450 st (15 %) fler operationer än år 2002. Kötiden till operation skall sänkas till 6 månader för  
      flertalet diagnoser. Budgettillskott: 3,35 mkr. 
 
      Resultat: 
      46 st ( ~2%) fler operationer än år 2002. Kötiden till operation har sänkts till 6 månader med  
      undantag för bröstplastik och åderbråck. Kötiden till mottagningen har ökat från 6 till 9 månader.  
      Kirurgens budgetutfall 2003: - 243 tkr. 
 
     Våra bedömningar: 
      Förbättra dialogen mellan politisk ledning och verksamhetsansvariga i budgetprocessen, dvs när 
      uppdraget/beställningen formuleras. Förbättra uppföljningen av givna uppdrag både vad gäller  
      produktionsresultat och ekonomiskt utfall. 
 
• Operationsverksamheten inom länssjukvården 
      Samarbete mellan olika yrkeskategorier. 
      Lednings- och arbetsorganisation kan effektiviseras. 
 
 
§ 82 
 
Svar på interpellation från Finn Cromberger (fp) om Designcentrum i Åre (Jll 351/2004) 
 
Robert Uitto (s) besvarar den av Finn Cromberger inlämnade och under § 61 antecknade 
interpellationen och anför följande: 
 
”Finn Cromberger ställer frågor om Designcentrum i Åre, ett ärende som behandlades av 
landstingsfullmäktige den 17 februari 2004, § 43. 
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Svaret följer frågorna i interpellationen. 
 
1. Formuleringen uppmärksammades redan vid landstingsstyrelsens behandling av ärendet. 
Ledamoten Jan Olof Dahlin yrkade i styrelsen att formuleringen skulle förtydligas i denna del. 
Styrelsen antog detta yrkande. Vid justeringen av protokollet uppmärksammades inte detta 
yrkande. Den aktuella meningen ska ha följande lydelse: Arbetet skall ses som startperiod för att finna 
en naturlig fortsättning av utvecklingen i Åre efter VM 2007.  Den ursprungliga formuleringen 
syftade på att miljöaspekten finns med i allt seriöst designarbete. 
 
2. I väntan på att brandstationen blir inflyttningsklar vid årsskiftet 2004-2005 är Åre Designcentum 
inhyst i ett ”starthus” om ca 25 m2 , det s k ”Lillvistet”, ritat av Anders Landström och Thomas 
Sandell. 
 
3. Ja. Den summa på 200 000 kr som är upptagen i budget från Regionalt Designcentrum är medel 
från Stiftelsen svensk Industridesign (SVID), som ställts till Designcentrums förfogande i egenskap 
av samarbetskontor för SVID, avsedda för Åre Designcentrum. Det handlar alltså om förmedling av 
medel från SVID och inget ytterligare landstingsengagemang. 
 
4. Regionalt Designcentrum Jämtland finansieras under 3 år med medel huvudsakligen från EU:s 
strukturfonder och Sparbanksstiftelsen Jämtlands län. Landstingets del är medfinansiering i form av 
Tore Brännlunds lön och lokalhyra för Regionalt Designcentrum. Det är alltså inte fråga om några 
merkostnader för landstinget. 
 
5. Den preliminära budgeten för Åre Designcentrum omsluter drygt 1 mkr per år. Intäkterna 
kommer från flera intressenter - Åre kommun, landstinget, Stiftelsen svensk Industridesign (SVID), 
länsstyrelsen och ALMI Företagspartner. Den kalkyl som följde med ansökan om projektet 
förändrades under handläggningstiden. I stället för arrendator sattes en kostnad för personal, 
samtidigt som man räknade med en intäkt för uthyrning, exempelvis till arrendator. I förslaget till 
beslut minskades hyreskostnaden och ströks intäkterna, så att hela budgeten minskades med  
200 000 kr från ansökan. Olyckligtvis har ordet arrendator hängt kvar i stället för personalkostnad. 
 
6. Tore Brännlund har en tillsvidareanställning i landstinget.” 
 
Finn Cromberger och Bertil Eriksson yttrar sig. 
 
 
§ 83 
 
Svar på interpellation från Jan-Olof Dahlin (mp) om länsmusiken (Jll 380/2004) 
 
Mona Nyberg (s) besvarar den av Jan-Olof Dahlin inlämnade och under  § 62 antecknade 
interpellationen och anför följande: 
 
”Jan Olof Dahlin ställer frågor om det förslag till organisationsförändring av länsmusiken som 
presenterats: varför har förslaget inte presenterats för landstingspolitikerna, har klartecken givits till 
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omorganisationen från politisk nivå, borde inte förändringen beslutas av fullmäktige och finns risk 
för att statligt stöd upphör? 
 
Frågorna besvaras här i tur och ordning. 
 
1. I samband med att förslaget initierades och presenterades genomfördes särskilda informa-
tionsinsatser och dialoger med landstingsråden, beredningen för folkhälsa, livsmiljö och kultur  
(se protokoll från beredningen den 4 december 2003) samt med den borgerliga landstingsgruppen 
(den 11 december 2003). 
 
2. Eftersom frågan principiellt kan anses ligga inom landstingsdirektörens beslutsområde (se nedan) 
har redovisad information och dialog med den politiska nivån ansetts tillräcklig. Något ”klartecken” 
från politisk nivå har därför inte varit aktuellt. 
 
3. Landstinget och samtliga kommuner i länet har genom sina fullmäktigeförsamlingar antagit ett 
gemensamt kulturprogram. Programmet bygger på nationella kulturpolitiska mål som riksdagen 
antagit. I de nationella målen står bl a att samhället ska ”ge kulturen förutsättningar att vara en 
dynamisk, utmanande och obunden kraft i samhället”. 
 
Kulturprogrammet har regionala inriktningsmål om att den offentliga kulturpolitiken ska bidra till 
ökad livskvalitet och till en kontinuerlig förnyelse av kulturlivet. Vidare anges bl a att 
 

• ”Det krävs öppenhet och en ständig förnyelse av institutioner” 
• ”Länet ska upplevas som attraktivt för kulturarbetare att leva och verka i 
• ”Anpassa och utveckla regionala kulturresurser efter länets samlade behov” 
• ”De offentliga huvudmännen ska ha ett särskilt ansvar för att ungdomar och ungdomars 

kulturfrågor involveras i beslutsprocesserna”. 
 
Styrning av kulturprogrammets genomförande sker genom den kulturpolitiska samverkansgruppen, 
KulturZ, till vilken landstingsfullmäktige har utsett 3 ledamöter att representera den regionala nivån 
i arbetet. 
 
I Landstingsplan 2003-2006 står att länsutvecklingen för verksamhetsåret 2003 ska prioritera att 
 

• Öka antalet kulturaktiviteter för ungdomar och unga vuxna 
• Öka andelen utvecklingsmedel i kulturinstitutionernas budgetar 
• Öka samverkan med andra samhällssektorer, kommuner sam andra regioner. 

 
Eftersom fullmäktige inte tilldelade musik- och teaterverksamheten ökade resurser till utveckling 
blev konsekvensen av beslutet att de fasta kostnaderna måste minska för att få loss utvecklingsmedel 
till bl a ungdomskultur. 
 
Jag konstaterar att den föreslagna organisationsförändringen är kopplad till en ny inriktning som 
fullmäktige beslutat om i kulturprogram och landstingsplan. 
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Länsmusiken är organisatoriskt en avdelning inom  länskulturen, som i sin tur är en basenhet inom 
länsutvecklingsförvaltningen. Enskilda ensembler eller kulturproduktioner inom länsmusiken kan 
närmast jämföras med avdelningsteam inom vården. Ansvaret för organisationsfrågor inom 
landstinget ligger hos förvaltningen och ytterst hos landstingsdirektören. Något politiskt beslut 
erfordras således inte i detta sammanhang. 
 
4. I det statliga uppdraget står det att landstinget ska ”värna om det professionella musiklivet i 
länet/regionen och ska därvid förutsättas ha musiker och konstnärliga ledare engagerade i 
verksamheten”. Det finns ingen koppling till anställningsform. Staten har gjort landsomfattande 
neddragningar av anslagen till regional musikverksamhet vid ett par tillfällen under 1990-talet. 
neddragningarna har varit generella och har inte haft några kopplingar till antalet musikertjänster. 
Jämtlands län har haft motsvarande bidragssänkningar som andra län trots att antalet fast anställda 
musiker är förhållandevis stort. Musik i Gävleborg har t ex inga fast anställda yrkesmusiker och den 
länsmusikorganisationen har fått ökade statsbidrag under de senaste åren. Numera har kulturrådet 
en årlig dialog med landstingen om den regionala musikens verksamhet och inriktning.” 
 
Jan-Olof Dahlin, Bernt Söderman, Owen Laws, Harriet Svaleryd, Owen Laws och Robert Uitto 
yttrar sig. 
 
 
§ 84 
 
Svar på interpellation från Åke Westerlind (sjp) om fördelning av 2003  års skatte- och 
avgiftshöjningar (Jll 427/2004)      
 
Bengt Bergqvist (s) besvarar den av Åke Westerlind inlämnade och under § 63 antecknade 
interpellationen och anför följande: 
 
”Åke Westerlind frågar på vilket sätt och i vilken omfattning som 2003 års skatte- och 
avgiftshöjningar blivit ett tillskott till sjukvårdens resurser. 
 
Inför 2003 höjdes skatten med 60 öre vilket gav ca 100 mkr i ökade skatteintäkter. Av dessa 100 
mkr återfördes 32,6 mkr direkt till verksamheten för vissa förstäkningar och för att lindra de hårda 
kostnadsreduceringar som gjorts tidigare i budgetarbetet inför 2003. Knappt 10 mkr gick till 
primärvården för att bibehålla verksamheten i Hallen, Föllinge och Kälarne samt att det inte blev 
någon besparing på sjukresor. Länssjukvården fick 11 mkr för ortopedi (8 mkr) samt ökade 
avskrivningskostnader (3 mkr). Länsutvecklingen fick drygt 7 mkr för indexreglering av Läns-
trafikens driftsbidrag samt att minskningen av organsationsbidragen inte skulle genomföras. 
Landstingets kansli fick drygt 4,5 mkr för att bland annat påbörja det landstingsövergripande 
arbetsmiljöprojektet Hela Dig, bibehålla kompetenscentrum och fortsatt kunna erbjuda ungdomar 
feriearbete. 

Övriga 67,4 mkr avsattes till förbättring av telefonkösystem inom primärvården (2 mkr), 
kökortning, fria vårdvalet samt riks- och regionvård inom Länssjukvården (38,4 mkr), 
merkostnader i avvaktan på effekter av omstruktureringar (10 mkr) samt telemedicin och ny mobil 
tanvårdsenhet (4 mkr). Av de 67,4 mkr fanns vid årets slut 21 mkr kvar som av olika anledningar 
inte nyttjats enligt planerna. 
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Vad gäller avgiftshöjningen gav detta 3,6 mkr som gick till att finansiera landstingets verksamheter 
då budgeten arbetades fram.” 

 

§ 85 
 
Svar på interpellation från Marianne Larm-Svensson (c) om alternativa driftformer (Jll 426/2004) 
 
Maidie Wiklund (s) besvarar den av Marianne Larm-Svensson inlämnade och under § 64 
antecknade interpellationen och anför följande: 
 
”Marianne Larm-Svensson frågar varför landstingets majoritetsparti inte fullföljer arbetet med att 
stimulera alternativa driftformer enligt riksdagens och fullmäktiges beslut. 
 
Det är riktigt att vi har en policy och en strategi för akternativa driftformer och konkurrens-
utsättning. I nationella handlingsplanen ingår stimulans av alternativa driftformer som ett av flera 
prioriterade områden. 
 
Vårt landsting har inte kommit särskilt långt på det här området. Det är ytterst sällan som 
förfrågningar o dyl om alternativa driftformer kommer från landstingets verksamheter. Det tycks 
inte finnas något uttalat, större intresse inom vården att pröva alternativa driftformer. Och saknas 
intresse och engagemang finns inte heller något underlag för olika alternativ. 
 
Kanske kan Karolina-projektet så småningom ge underlag för ytterligare några exempel på 
alternativa driftformer. Landstingets policy är att vara öppen för sådana möjligheter. 
 
För två dagar sedan, måndagen den 19 april 2004, diariefördes två framställningar om etablering av 
alternativa driftformer. Den ena gäller att driva primärvården i Krokoms kommun på entreprenad, 
den andra avser verksamheten vid hälsocentralen i Hede. Dessa båda framställningar ska naturligtvis 
beredas enligt bestämmelserna i vår policy och strategi.” 
 
Marianne Larm-Svensson, Kerstin Weimer, Nina Fållbäck-Svenson, Bernt Söderman, Jan-Olof 
Dahlin, Finn Cromberger och Thomas Andersson yttrar sig. 
 
 
§ 86 
 
Svar på interpellation från Thomas Andersson (c) om sänkta administrativa kostnader 
(Jll 423/2004)       
 
Maidie Wiklund (s) besvarar den av Thomas Andersson inlämnade och under § 65 antecknade 
interpellationen och anför följande: 
 
”Thomas Andersson frågar vad som har hänt med frågan om ett gemensamt lönekontor i länet i 
syfte att minska administrativa kostnader. 
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Under den aktuella perioden från november 2003 till april 2004 har ett omfattande arbete lagts ned 
på Karolina-projektet, den omfattande översynen av landstingets verksamhet och organisation. 
Enligt tidplanen ska fullmäktige vid sitt juni-sammanträde ta ställning till ett inriktningsdokument 
för det fortsatta arbetet. Det har inte bedömts meningsfullt att under denna period ta upp kontakter 
i den specifika fråga som gäller ett gemensamt lönekontor. När fullmäktige fastställt inriktnings-
dokumentet kan det finnas skäl att gå vidare även i denna fråga. 
 
Frågan om ett gemensamt lönekontor måste hänföras till begreppet strukturförändringar och kan 
knappast ses som en vardagsrationalisering”. 
 
Thomas Andersson och Bernt Söderman yttrar sig. 
 
 
§ 87 
 
Svar på interpellation från Thomas Andersson (c) om ökad mångfald i Jämtlands län (Jll 422/2004) 
 
Robert Uitto (s) besvarar den av Thomas Andersson inlämnade och under § 66 inlämnade 
interpellationen och anför följande: 
 
”Thomas Andersson frågar om vad som hänt efter det att fullmäktige biföll en motion om ökad 
mångfald och vilka kontakter landstinget tagit med integrations- och migrationsverken. 
 
Vad har hänt sedan motionen antogs? 
 
Mångfaldsfrågorna är prioriterade inom landstingsledningen. Vid årets resultatdialoger har jag också 
tydligt markerat deras betydelse och efterlyst hur förvaltningarna arbetar med dessa frågor. Vi 
accepterar ingen form av diskriminering enligt diskrimineringslagarna vare sig det handlar om kön, 
sexuell läggning, etnisk tillhörighet, hudfärg eller religion.  
 
Eftersom vårt landsting har låg andel utlandsfödda medarbetare är det viktig att vi aktivt arbetar 
med dessa frågor. Två konkreta exempel på detta är vår satsning på att få polska läkare till länet och 
den utbildning för invandrare med akademisk vårdutbildning i sina hemländer som vi fram-
gångsrikt genomfört i samarbete med länsarbetsnämnden. Vi bör höja andelen invandrare bland 
våra medarbetare. 
 
Ett första underlag till mångfaldsstrategi för Jämtlands läns landsting har utarbetats vid personal-
enheten vid landstingets kansli. En del i detta förslag var att göra en enkätundersökning till utvalda 
medarbetare kring mångfaldsfrågor för att i en nulägesbeskrivning få underlag till vilka åtgärder som 
behöver prioriteras. På grund av Karolinaarbetet valde ledningsgruppen att skjuta på enkät-
undersökningen, men jag förutsätter att den kommer att genomföras inom kort, så att strategi-
arbetet kan fullföljas under hösten. 
 
Vi deltar också i arbetet kring det länsgemensamma mångfaldsarbetet som drivs av länsstyrelsen. 
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Vilka kontakter har landstinget tagit med integrationsverket och migrationsverket? 
 
Vi har i personalpolitiska delegationen varit eniga om att vi ska arbeta för att Strömsundsfamiljerna 
ska få stanna och få arbeta i vårt län.   
  
Vi har därför i nära samarbete med Strömsunds kommun på flera sätt agerat för att invandrarna i 
Strömsund ska få stanna kvar i vårt län och för att få arbeta i vården. Vi har beskrivit vår rekry-
teringssituation och behovet av att få utbildade medarbetare. Vi har erbjudit dem möjlighet till 
yrkespraktik och studier under den tid som deras ansökan om svenskt medborgarskap prövas. Vi 
har också förklarat oss beredda att anställa dem när de uppfyller kraven som de svenska myndig-
heterna ställer vad gäller språkkunskaper och medicinska kunskaper under förutsättning att våra 
nuvarande rekryteringsbehov kvarstår.  
 
Vi har också påpekat de invändningar vi har mot nuvarande regelsystem hos migrationsverket och 
invandrarverket, som delvis motsäger varandra. En översyn av dessa regler pågår också, vilket 
förhoppningsvis kommer att underlätta vårt mångfaldsarbete och i framtiden förhindra den typ av 
utvisningsärenden som interpellanten hänvisar till. 

 
Tyvärr är de utvisningsfall som beskrivs en konsekvens av nuvarande regelsystem. Vi kommer att 
fortsätta vårt arbete för att få en förändring till stånd.” 
 
Thomas Andersson och Wadih El-Achkar yttrar sig. 
 
 
§ 88 
 
Svar på interpellation från Bernt Söderman (c) om interkommunal ersättning (Jll 425/2004) 
 
Robert Uitto (s) besvarar den av Bernt Söderman inlämnade och under § 67 antecknade 
interpellationen och anför följande: 
 
”Bernt Söderman frågar om var det politiska beslutet om interkommunal ersättning finns och om 
ärendet är korrekt hanterat. 
 
Det politiska beslutet ingår i Landstingsplan 2004-2006 som faställdes av landstingsfullmäktige i 
november 2003, § 175. 
 
Beslutet finns redovisat i Landstingsplanen, del 1, sid 35 punkt 4.4.3 under rubriken ”Verksam-
hetskonsekvenser”. Där framgår det att för att klara att bedriva verksamheten inom den ekonomiska 
ramen görs verksamhetsförändringar bl a inom ”Staben: Förändrade rutiner vad gäller inter-
kommunal ersättning…” 
 
Ärendet har beretts av förvaltningen enligt de principer som hittills gällt för utarbetande av 
landstingsdirektörens förslag till Landstingsplan. 
 
Handläggningen har i korthet gått till på följande sätt: 
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Länsutvecklingsförvaltningen gavs av landstingsdirektören ett sparbeting på 5,3 mkr. Detta 
fördelades i prioriteringsordning på 23 olika åtgärder som i slutlig utformning redovisades för 
ekonomiberedningen vid information den 17 september 2003. Vid denna information gav 
förvaltningschefen en konsekvensbeskrivning som även redovisade bedömda konsekvenser för 
förändrade rutiner gällande interkommunala ersättningar. De konsekvenser som nu uppmärk-
sammats från bl a Mellansels folkhögskola överensstämmer med vad som redovisades vid detta 
tillfälle. Däremot redovisades inte några konsekvenser för Hållands folkhögskola, vilket för-
valtningschefen påtalat som en brist i tjänstemannaberedningen. Landstingsdirektörens samlade 
förslag till Landstingsplan, där förslaget om ändrade rutiner för interkommunala ersättningar 
ingick, behandlades av landstingsstyrelsen den 12 november. Landstingsplanen antogs  slutligen av 
fullmäktige den 26 november. 
 
Ärendet har alltså handlagts korrekt enligt de rutiner som fanns inför beslut om Landstingsplanen. 
Konsekvensbeskrivningen borde naturligtvis också ha tagit hänsyn till Hållands folkhögskola. Det 
är också uppenbart att Landstingsplanens skrivning i denna del är mycket otydlig.  
 
Sedan konsekvenserna av beslutet uppmärksammats och analyserats har förvaltningen fått uppdrag 
att bereda ett ärende som ska behandlas av landstingsstyrelsen den 1 juni och av fullmäktige den 16-
17 juni. Inriktningen är att det aktuella beslutet i Landstingsplanen då ska upphävas.” 
 
Bernt Söderman yttrar sig. 
 
 
§ 89 
 
Svar på interpellation från Bernt Söderman (s) om landstingsstyrelsens beslut att flytta 
hjälpmedelscentralen till Göviken (Jll 424/2004)     
 
Karin Paulsson (s) besvarar den av Bernt Söderman inlämnade och under § 68 antecknade 
interpellationen och anför följande: 
 
”Bernt Söderman ställer några frågor om landstingsstyrelsens beslut att etablera en ny 
hjälpmedelscentral i Göviken. 
 
1. Lagen om offentlig upphandling gör undantag bl a för förhyrning av fast egendom. Lagen är 
således inte tillämpli i sådana fall. Någon offert i egentlig mening föreligger därför inte. Den 
handling som inkommit till landstinget från en fastighetsägare kan närmast betraktas som ett 
erbjudande från fastighetsägaren. Handlingen skickades till landstinget på fastighetsägarens initiativ. 
Under den slutliga beredningen av ärendet om hjälpmedelscentralen bedömde landstingsdirektören 
att den insända handlingen inte ändrade förutsättningarna för det beslutsförslag, som utsänts till 
landstingsstyrelsen. Någon redovisning av handlingen för styrelsen bedömdes därför inte 
erforderlig. 
 
2. Huvudinnehållet i handlingen att Lövsta Förvaltnings AB erbjuder lokaler för hjälpmedelscentral 
i fastigheten Snöslungan 8, Östersunds kommun. Bolaget erbjuder 
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• hyrestid tioårskontrakt 
• inflyttning efter utförda hyresgästanpassningar till en nivå som ”följer dom krav Landstinget 

ställer på arbetsmiljöer och långsiktigt fastighetsförvaltande”, troligen sommaren 2004 
• grundhyra exkl el, värme och VA, yta ca 2 310m2, 1 990 000 kr/år ink hyregästanpassning 
• befintligt pallställ, med ca 1 000 pallplatser, samt truck ingår i hyran 

 
Som bilagor finns bl a ett antal skisser på lokalutformning. 
 
3. Det finns inga formella krav på att all inkommande post till landstinget ska redovisas för lands-
tingsfullmäktige och landstingsstyrelsen. Det skulle få orimliga praktiska konsekvenser. Frågan 
prövas från fall till fall bl a beroende på den delegationsordning som gäller inom landstinget. 
 
4. Den internhyra som kommer att debiteras länssjukvården/hjälpmedelscentralen för den nya 
hjälpmedelscentralen i Göviken uppgår till 3 016 tkr under det första året enligt redovisning från 
Emefté. Kalkylen är inte jämförbar med erbjudandet från Lövsta Förvaltnings AB. Bl a har man där 
inte medtagit någon investering för utrustning. Landstingets internhyra sjunker framöver p g a 
avskrivningar varje år. 
 
5. Arbetet med att optimera logistiken efter flytten av hjälpmedelscentralen och Emefté Transport 
till Göviken har nyligen inletts. Efter en anpassning av såväl befintlig som tillkommande verk-
samhet i Göviken räknar inblandade chefer med att effektiviseringen kommer att medföra att 
åtminstone en tjänst kan sparas in. För närvarande är det inte möjligt att peka ut en viss tjänst i 
detta sammanhang.” 
 
Bernt Söderman, Finn Cromberger och Maidie Wiklund yttrar sig. 
 
 
§ 90 
 
Svar på interpellation från Finn Cromberger (fp) om hjälpmedelscentralens lokalisering  
(Jll 132/2004)       
 
Karin Paulsson (s) besvarar den av Finn Cromberger inlämnade och under § 69 antecknade 
interpellationen och anför följande: 
 
”Finn Cromberger ställer frågan om det kostnadseffektivaste läget kommer att väljas beträffande 
hjälpmedelscentralens lokalisering. Interpellationen lämnades in för sent för att kunna behandlas 
vid landstingets sammanträde i februari. 
 
Ärendet har behandlats vid landstingsstyrelsens sammanträde den 24 februari 2004, § 27. Av 
beslutsunderlaget framgår att olika alternativa lösningar har utretts och att underlaget omfattar 
ombyggnadskalkyler, kostnadsanalyser samt konsekvensbeskrivningar och synpunkter från 
verksamheter, personal och brukare. 
 
 



Jämtlands läns landsting 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGE 

 Sammanträdesprotokoll 
 

32 (42) 

 2004-04-20--21   
 

 
 

 

Justerandes sign 
 

  Utdragsbestyrkande 

 
 

 
Kostnadsanalysen gav ett kapitalvärde på 26,9 mkr för lokalisering i Odenskog och 16,6 mkr i 
Göviken vid jämförbara alternativ. 
 
Landstingsstyrelsen beslutade enligt alternativ Göviken. Svaret på interpellationen är ja.” 
 
 
§ 91 
 
Svar på fråga från Finn Cromberger (fp) om bussförbindelse till hjälpmedelscentralen i Göviken 
(Jll 9/2004)        
 
Robert Uitto (s) besvarar den av Finn Cromberger inlämnade och under § 70 antecknade frågan 
och anför följande: 
 
”Finn Cromberger frågar om förhandlingar med Länstrafiken om pris för bussförbindelse till den 
nya hjälpmedelscentralen i Göviken. 
 
I samband med diskussionerna om etablering av hjälpmedelscentralen i Göviken gavs uppdrag till 
länsutvecklingen att utreda förutsättningar och möjligheter till bussförbindelse till Göviken. 
 
Första åtgärd som vidtogs var kontakt med Länstrafiken och Stadsbussarna. Förutsättningarna som 
presenterades var att en ordinarie bussförbindelse skulle passera Göviken och som alternativ angavs 
en omläggning av linje 2 till Lugnvik eller en ny egen linje. 
 
Den snabbutredning som gjordes visade att linje 2 inte kan omdirigeras, eftersom det påverkar hela 
turnätet och dessutom måste då tre ordinarie hållplatser avvecklas (Jamtli, Hofvallen och Berners). 
Återstående alternativ är följaktligen en separat förbindelse. Ingen resvaneundersökning har gjorts, 
varför svårigheter fanns att beräkna kostnaderna beroende på antal resande, frekvens och busstyp. 
Den kostnad som angavs var i intervallet 700 - 1 000 tkr. 
 
Denna kostnad bedöms som oacceptabel, varför ytterligare underlag måste samlas in. Det innebär 
att en trafikvaneundersökning måste genomföras för att erforderliga grundvärden skall erhållas. 
Denna undersökning pågår f.n. och är klar i slutet av april månad. Undersökningen skall ge svar på: 
 
- Hur många besökare till hjälpmedelscentralen nyttjar buss resp veckodag? 
- Hur ser frekvensen ut över dagen? 
- Vilka bussförbindelser nyttjas för närvarande? 
- Bedöms det finnas någon avvikelse över året? 
- Vilka intäkter genererar nuvarande resor? 
 
Med svar på dessa frågor kommer olika alternativ att beräknas och redovisas. Detta kommer att 
kunna ske i slutet på maj månad. 
 
För närvarande finns alltså inga kostnader inordnade i några kalkyler utan detta kan ske först när 
trafikvaneundersökningen är genomförd.” 
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§ 92 
 
Nytt placeringsreglemente för förvaltning av pensionsmedel (Jll 254/2004) 
 
ÄRENDEBESKRIVNING 
 
Den placeringsportfölj som landstinget började bygga upp år 1999 för att trygga framtida 
pensionsutbetalningar har sedan starten varierat kraftigt i värde. För att utarbeta en strategi som 
bättre klarar av sådana nedgångsperioder som världens börser nyligen genomgått utfördes under 
hösten 2003 en studie av landstingets pensionsåtagande. Studien avsåg även att undersöka om  
nuvarande placeringsregler är optimala för ett infriande av landstingets pensionsförpliktelser.  
 
Studien visade att:  

• Landstinget bör fortsätta att behålla placeringsportföljen i balansräkningen. 
Pensionsstiftelse- och försäkringsalternativen skulle medföra högre kostnader.  

• Landstinget bör inte betala ut som individuell del, den del av pensionsskulden som avser 
1998 och 1999 års individuella pension. De avsatta medlen bör istället användas för att 
täcka en del av de pensionsutbetalningar som blir följden av den ansvarsförbindelse på ca 
1,7 miljarder kronor som återfinns under ställda panter och ansvarsförbindelser i 
balansräkningen. Ansvarsförbindelsen består av pensioner intjänade före år 1998. 

• Nuvarande placeringsregler är inte optimalt anpassade efter landstingets pensionsåtagande, 
som till största delen består av ansvarsförbindelsen. Landstinget bör anta ett nytt 
placeringsreglemente med följande större förändringar: 

 
Målet med förvaltningen av pensionsportföljen bör bytas ut - från en genomsnittlig årlig 
avkastningsprocent - till en direkt matchning av pensionsportfölj och ansvarsförbindelse. Med 
nuvarande reglemente, som innehåller en passiv normalportfölj med 65% nominella obligationer 
med max 5 års löptid och 35% aktier, kan inte en sådan matchning uppnås. Exempelvis skulle en 
räntesänkning med en procentenhet öka ansvarsförbindelsens marknadsvärde med ca 17%, medan 
pensionsportföljens obligationer endast skulle öka med ca 5% i värde. 
  
Matchningsmålet preciseras i det nya reglementet på följande sätt. Om placeringsportföljen matchas 
mot ansvarsförbindelsen, kommer nuvarande portfölj att täcka den del av ansvarsförbindelsens 
pensionsutbetalningar som överstiger 75 Mkr. Detta beräknas ske under perioden år 2011-
2031enligt KPA (landstingets pensionsadministratör). Som komplettering till målet har en risk-
begränsningsregel införts som anger att minst 90% av pensionsutbetalningarna utöver 75 Mkr ska 
täckas. Konsekvensen av det nya målet och riskbegränsningsregeln blir att den passiva normal-
positionen för andelen ränte- respektive aktieplaceringar tas bort. Fördelningen styrs av istället av 
målet och kommer att variera över tiden, inom angivna ramar. Om målet överträffas kan andelen 
aktier ökas till, som mest, 60%. Vid ett närmande mot riskgränsen på 90% däremot, måste andelen 
aktier minskas till, som minst, 10%. Pensionsportföljen föreslås omviktas till en fördelning som i 
utgångsläget består av ca 75% realränteobligationer med samma löptid som ansvarsförbindelsen (17 
år) och ca 25% aktieplaceringar. Övergången till realränteobligationer motiveras med att de 
inflationsuppräknas, i likhet med ansvarsförbindelsen.  
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Uppföljningen av förvaltningen kommer i första hand att ske mot målet och riskbegränsningsregeln 
och i andra hand mot relevanta marknadsindex. Uppföljningen kommer att ske löpande, men 
endast rapporteras till styrelsen tre gånger per år i samband med delårsbokslut och årsbokslut. 
 
Basen i placeringsportföljen kommer att bestå av realränteobligationer. Om räntorna går upp kan 
det leda till att marknadsvärdet blir lägre än det bokförda värdet. Samtidigt minskar även ansvars-
förbindelsens marknadsvärde, p g a matchningen. Landstinget har dock inte möjlighet att tillgodo-
göra sig denna värdeminskning i bokslutet eftersom ansvarsförbindelsen ligger utanför balans-
räkningen och endast får redovisas till bokfört värde. Realränteobligationerna har ett garanterat realt 
värde på förfallodagen. En eventuell värdeminskning vid ett enskilt bokslut är därför inte bestående. 
I reglementet anges att landstinget väljer att inte följa det kommunala redovisningsrådets rekom-
mendation nr 9 att nedskrivningar av anskaffningsvärdet skall göras även om värdeminskningen 
inte är bestående. Istället väljer landstinget att följa den kommunala redovisningslagen (KRL) 6 kap 
§ 5 och avstår från nedskrivningar av anskaffningsvärdet för realränteobligationer med motiveringen 
att de avses behållas till förfall och att värdeminskningen därför inte är bestående. I bokslutet 
kommer varje år lämnas en redogörelse för utvecklingen av ansvarsförbindelsen och placerings-
portföljen.  
 
I det nya reglementet tillåts även placeringar i derivatinstrument, framför allt för att kunna valuta-
kurssäkra placeringar i utländsk valuta. Utfärdande av säljoptioner har förbjudits helt eftersom detta 
förfarande, om det används felaktigt, kan leda till stora förluster. 
 
Sammanfattningsvis medför tillämpningen av det nya placeringsreglementet att den förväntade 
framtida avkastningen på pensionsportföljen kan höjas samtidigt som risken minskas. Detta sker 
genom en strikt riskkontroll och uppföljning mot det nya, preciserade målet. Beslut om sådana 
särskilda föreskrifter för förvaltningen av medel avsatta för pensionsförpliktelser som detta 
reglemente innehåller måste enligt kommunallagen, 8 kap 3 a § meddelas av fullmäktige.  
 
LANDSTINGSSTYRELSENS YTTRANDE 
 
1. Utarbetat placeringsreglemente för förvaltning av pensionsmedel antas. 
 
2. 1998 och 1999 års individuella pension behålls i landstingets balansräkning. 
 
YRKANDEN 
 
Jan-Olof Dahlin (mp) yrkar: 
 
att inte tillåta placeringar i aktier,  
 
att inte tillåta placeringar i utländsk valuta, 
 
att inte tillåta placeringar i derivatinstrument. 
 
Maidie Wiklund (s) yrkar bifall till landstingsstyrelsens förslag. 
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PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på Jan-Olof Dahlins ändringsyrkande och finner yrkandet avslaget. 
 
VOTERING 
 
Votering begärs. Följande voteringsproposition godkänns: Den som biträder Jan-Olof Dahlins 
yrkandet röstar ”nej”, den som avslår yrkandet röstar ”ja.” 
 
Vid voteringen avges 46 ja-röster och 3 nej-röster. Två ledamöter avstår från att rösta och fyra 
ledamöter är frånvarande. (Se bif voteringsprotokoll). 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
1. Utarbetat placeringsreglemente för förvaltning av pensionsmedel antas. 
 
2. 1998 och 1999 års individuella pension behålls i landstingets balansräkning. 
 
RESERVATION 
 
Jan-Olof Dahlin och Owen Laws (båda mp) lämnar en reservation med följande lydelse: 
 
”Vi anser det vara fel att använda skattemedel för spekulation på kapitalmarknaden. De anställdas 
pensionspengar riskeras spekuleras bort och därmed behöva betalas två gånger. Bokslutet för 2002 
exemplifierar detta med en förlustavskrivning för aktieplaceringar uppgående till 11,4 mkr. 
Naturligtvis kan det bli stigande värden också, men det finns ingen som med säkerhet kan säga vad 
som händer. Därför är det enligt vår mening bättre att använda säkra placeringar som inflations-
skyddar och ger en liten värdeökning av pengarna. Förutom placering i svenska och utländska aktier 
tillåts i och med fullmäktiges beslut nu även spekulation i derivat, bland annat köp- och 
säljoptioner samt terminshandel. Som fullmäktigeledamöter valda att förvalta skattemedel kan vi 
inte ställa oss bakom denna spekulativa hantering av pensionpengar.” 
 
 
§ 93                                                         
 
Revidering av handlingsplanen för handikappfrågor/Handikappolitiskt program (Jll 324/2004) 
 
ÄRENDEBESKRIVNING 
 
Landstingsfullmäktige har gett beredningen för vård och rehabilitering uppdraget att bereda ärende 
om revidering av handlingsplanen för handikappfrågor, som byter namn till Handikappolitiskt 
program. En arbetsgrupp inom beredningen har utarbetat ett förslag. 
 
VÅRD- OCH REHABILITERINGSBEREDNINGENS FÖRSLAG 
 
Beredningen föreslår fullmäktige att anta revideringen. 
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LANDSTINGSSTYRELSENS YTTRANDE 
 
Beredningens förslag att anta revideringen tillstyrks. 
 
YRKANDE 
 
Nina Fållbäck-Svenson (v) yrkar bifall till beredningens förslag. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Revideringen antas. 
 
 
§ 94 
 
Ägardirektiv, -samråd och instruktioner till ombud respektive styrelserepresentanter i stiftelser  
år 2004 (Jll 798/2002)       
 
ÄRENDEBESKRIVNING 
 
Enligt landstingets koncernpolicy skall landstinget årligen anta ägardirektiv, -samråd och 
instruktioner till ombud/representanter för de olika företag och stiftelser som ingår i koncernen. 
Beredningen för demokrati- och länsutveckling har upprättat förslag för år 2004. 
 
Landstingsdirektören har upprättat förslag till kompletteringar till beredningens förslag. 
 
DEMOKRATI- OCH LÄNSUTVECKLINGSBEREDNINGENS FÖRSLAG 
 
Beredningen föreslår landstingsfullmäktige att utarbetat förslag till ägardirektiv, -samråd och 
instruktioner till ombud antas. 
 
LANDSTINGSSTYRELSENS YTTRANDE 
 
1. Landstingsstyrelsen antar  landstingsdirektörens förslag som sitt eget yttrande och avstyrker  
därmed beredningens förslag.  
 
2. Uppdrag till landstingsdirektören att se över vilka övriga ombudsinstruktioner som skall arbetas 
fram, t ex för Landstingens Ömsesidiga Försäkringsbolag. 
 
YRKANDEN 
 
Gunnar Geijer (c) yrkar bifall till landstingsstyrelsens yttrande med följande ändringar: 
 
1. Som ett nytt stycke under avsnittet Allmänt läggs följande text till: ”Beredningen för demokrati 
och länsutveckling har fått i uppdrag av fullmäktige att årligen se över landstingets olika 
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ägardirektiv, -samråd och instruktion till ombud”. Som konsekvens härav stryks ”av lämplig 
beredning” på rad ett i tredje stycket. 
 
2. Texten under rubriken Landstingsbostäder i Jämtland AB skall ha följande lydelse: 
 
”Detta är det enda bolag inom koncernen som är helägt av landstinget. 
 
Ägardirektiv 
Hög anpassning för gynnande av rekrytering av personal. Anpassningar till Jämtlands  län 
landstings olika policys samt därtill hörande strategier. 
 
Instruktion till ombudet 
Verka för högsta utdelning enligt lagar och förordningar”. 
 
Jan-Olof Andersson (m) yrkar återremiss av den del av ärendet som gäller ägardirektiv. I 
återremissen skall ingå uppdraget att omformulera ägardirektiven enligt revisorernas önskemål. 
 
Jan-Olof Andersson yrkar vidare följande tillägg:  
 
Under rubriken Länstrafiken i Jämtlands län, efter instruktioner till ombud: 
 
att föreslå bolagsstämman ge Länstrafikens styrelse i uppdrag att hitta incitament som gör det 
intressant för trafikutövarna att bidra till ökat resande, 
 
att föreslå bolagsstämman ge Länstrafikens styrelse i uppdrag att i kommande upphandlingar - inom 
ramen för lagen om offentlig upphandling - ge upphandlande enheter möjlighet att lägg anbud på 
enskilda linjer, samt 
 
att bolagsstämman uppmärksammas även på den kritik som framkommer i landstingsrevisorernas 
berättelse. 
 
Owen Laws (mp) yrkar: 
 
1. Följande ändring av beredningens ändringsförslag: Instruktionen till ombudet att ”verka för 
högsta utdelning enligt lagar och förordningar” stryks. 
 
2. Följande tillägg i sista meningen under rubriken Bostadsrättsföreningarna: 
”… samt höga miljökrav och rimliga hyresnivåer.” 
 
3. Följande tillägg under rubriken Almi Företagspartner i Jämtland AB: Instruktion till ombud: 
”Driv frågan om en ökad satsning på stöd till kvinnors och invandrares företagande”. 
 
Finn Cromberger (fp), Thomas Andersson (c) och Maidie Wiklund (s) yrkar bifall till Gunnar 
Geijers ändringsyrkande. 
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PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på Jan-Olof Anderssons återremissyrkande och finner yrkandet 
avslaget. 
 
Ordföranden ställer proposition på Gunnar Geijers ändringsyrkande och finner yrkandet antaget. 
 
Ordföranden ställer proposition på Owen Laws yrkande nr 1 och finner yrkandet avslaget. 
 
Ordföranden ställer proposition på Jan-Olof Anderssons tilläggsyrkanden och finner yrkandena 
avslagna. 
 
Ordföranden ställer proposition på Owen Laws yrkande nr 2 och finner yrkandet avslaget. 
 
Ordföranden ställer proposition på Owen Laws yrkande nr 3 och finner yrkandet avslaget. 
 
Ordföranden ställer proposition på landstingsstyrelsens förslag med antaget ändringsyrkande 
och finner förslaget antaget. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
1. Det av landstingsstyrelsen antagna yttrandet antas med ovan antagen ändring. 
 
2. Uppdrag till landstingsdirektören att se över vilka övriga ombudsinstruktioner som skall arbetas 
fram, t ex för Landstingens Ömsesidiga Försäkringsbolag. 
 
RESERVATION 
 
Mot beslutet reserverar sig  Owen Laws och Jan-Olof Dahlin (båda mp) samt Jan-Olof Andersson, 
Bertil Eriksson, Annelie Bengtsson, Jöns Broström och  Anna-Britt Bromée (samtliga m) till förmån 
för egna yrkanden. 
 
 
§ 95 
 
Motion från Jan-Olof Andersson (m) om en fungerande busstrafik (Jll 1023/2003) 
 
ÄRENDEBESKRIVNING 
 
Jan-Olof Andersson har i en motion föreslagit att landstinget skall tillsätta en grupp som 
tillsammans med kommmunerna ser över hur den framtida busstrafiken skall organiseras. 
 
Motionen  har beretts av demokrati- och länsutvecklingsberedningen. En arbetsgrupp inom 
beredningen har utarbetat ett förslag till svar på motionen. 
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DEMOKRATI- OCH LÄNSUTVECKLINGSBEREDNINGENS FÖRSLAG 
 
Beredningen föreslår landstingsfullmäktige att motionen skall anses besvarad med hänvisning 
till utarbetat svar. 
 
LANDSTINGSSTYRELSENS YTTRANDE 
 
Landstingsstyrelsen tillstyrker beredningens förslag att anse motionen besvarad. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Motionen anses besvarad. 
 
 
§ 96 
 
Motion från Åke Westerlind (sjp) om tidsbegränsning av inlägg i landstingsfullmäktige  
(Jll 997/2003)      
 
ÄRENDEBESKRIVNING 
 
Åke Westerlind föreslår i en motion att inläggen vid landstingsfullmäktiges sammanträden 
skall begränsas till tre minuter och repliker till en minut. 
 
Motionen har beretts av demokrati- och länsutvecklingsberedningen. En arbetsgrupp inom 
beredningen har utarbetat ett förslag till svar på motionen. 
 
DEMOKRATI- OCH LÄNSUTVECKLINGSBEREDNINGENS FÖRSLAG 
 
Beredningen föreslår landstingsfullmäktige att avslå motionen. 
 
LANDSTINGSSTYRELSENS YTTRANDE 
 
Landstingsstyrelsen tillstyrker beredningens förslag att avslå motionen. 
 
Finn Cromberger yttrar sig. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Motionen avslås. 
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§ 97 
 
Motion från Åke Durre och Åke Westerlind (sjp) om turordning vid yttranden i 
landstingsfullmäktige (Jll 995/2003)     
 
ÄRENDEBESKRIVNING 
 
Åke Durre och Åke Westerlind föreslår i en motion att samtliga politiska representanter i 
fullmäktige skall, i turordning, ges tillfälle till yttrande/förklaring av sitt partis åsikter. 
 
Motionen har beretts av demokrati- och länsutvecklingsberedningen. En arbetsgrupp 
inom beredningen har utarbetat ett förslag till svar på motionen. 
 
DEMOKRATI- OCH LÄNSUTVECKLINGSBEREDNINGENS FÖRSLAG 
 
Beredningen föreslår landstingsfullmäktige att avslå motionen. 
 
LANDSTINGSSTYRELSENS YTTRANDE 
 
Landstingsstyrelsen tillstyrker beredningens förslag att avslå motionen. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Motionen avslås. 
 
 
§ 98 
 
Motion från ungdomstinget - uthyrning av operationssalar (Jll 384/2004) 
 
ÄRENDEBESKRIVNING 
 
Landstingsfullmäktige har den 17 februari, § 56, tillsammans med ungdomstinget diskuterat en 
av ungdomstingets motioner - uthyrning av operationssalar. 
 
Landstingsfullmäktige beslutade att ”motionen utreds skyndsamt av styrelse/beredning och förslag 
till åtgärder presenteras vid nästa fullmäktigesammanträde”. 
 
Landstingsfullmäktiges presidium har den 2 mars 2004 beslutat att ärendet överlämnas till 
landstingsstyrelsen för beredning. 
 
Förslaget om uthyrning av operationssalar vid Östersunds inrymmer flera komplicerade 
frågeställningar. Dit hör praktiska frågor av typ tillgång till lokaler och personal i förhållande till 
befintlig verksamhet, upphandling och avtal med entreprenörer, patientunderlag, verksam-
hetsinriktning o dyl. Det finns också övergripande frågeställningar av vårdpolitisk natur. 
Sammantaget gör detta att en seriös bedömning av motionen kräver en allsidig utredning.  
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LANDSTINGSSTYRELSENS  FÖRSLAG 
 
Uppdrag lämnas till vård- och rehabiliteringsberedningen att utreda frågan om uthyrning av 
operationssalar vid Östersunds sjukhus och återkomma till landstingsfullmäktige i oktober 2004 
med förslag. 
 
YRKANDE 
 
Finn Cromberger (fp) yrkar bifall till motionen. 
 
Maidie Wiklund (s) yrkar bifall till landstingsstyrelsens förslag. 
 
Nina Fållbäck-Svenson, Owen Laws, Bernt Söderman och Kerstin Weimer yttrar sig. 
 
PROPOSITION 
 
Ordföranden ställer proposition på landstingsstyrelsens förslag och på Finn Crombergers yrkande 
och finner landstingsstyrelsens förslag antaget. 
 
VOTERING 
 
Votering begärs. Följande voteringsproposition fastställs: ”Den som biträder landstingsstyrelsens 
förslag röstar ”ja”. Den som biträder Finn Crombergers yrkande röstar ”nej”. 
 
Vid voteringen avges 40 ja-röster och 10 nej-röster. Fem ledamöter är frånvarande.(Se bif voterings-
protokoll). 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Uppdrag lämnas till vård- och rehabiliteringsberedningen att utreda frågan om uthyrning av 
operationssalar vid Östersunds sjukhus och återkomma till landstingsfullmäktige i oktober 2004 
med förslag. 
 
RESERVATION 
 
Mot beslutet reserverar sig Finn Cromberger, Börje Frisk och Kerstin Weimer (samtliga fp) samt 
Bertil Eriksson, Annelie Bengtsson, Jan-Olof Andersson, Jöns Broström och Anna-Britt Bromée 
(samtliga m) till förmån för Finn Crombergers yrkande. 
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§ 99 
 
Sparbanksstiftelsen i Jämtlands län: Val av fyra huvudmän för tiden från ordinarie åsstämma 2004 
t o m ordinarie årsstämma 2007      
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
På förslag av valberedningen utses 
Huvudmän 
Solveig Danielsson (s), Lillfjällvägen 17, 831 71 Östersund 
Stefan Fax (s), Ytterån 2715, 830 44 Nälden 
Gunnar Geijer (c), Storgatan 56, 830 70 Hammerdal 
Pär Jönsson (m), Viltstråket 11, 832 54 Frösön 
 
 
§ 100 
 
Skattenämnd vid skattekontoret i Strömsund: Fyllnadsval av ledamot för tiden t o m 2006-12-31 
för Cais Jonsson (m) som avsagt sig uppdraget     
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
På förslag av valberedningen utses 
 
Ledamot 
Jöns Broström (m), Bye 205, 830 70 Hammerdal 
 
 
§ 101 
 
Skattenämnd vid skattekontoret i Östersund: Fyllnadsval av ledamot för tiden t o m 2006-12-31 
samt Landstingets revisorer : Fyllnadsval av ersättare för tiden t o m 2006-12-31 för Åke Durre 
(sjp) som avsagt sig uppdragen     
     
VALBEREDNINGENS FÖRSLAG 
 
Valberedningen föreslår landstingsfullmäktige att ovanstående valärenden återremitteras i avvaktan 
på klarläggande av sjukvårdspartiets ställning som politiskt parti. 
 
YRKANDEN 
 
Tapani Bergbacka (sjp) och Jan Jonsson (sjp) yrkar bifall till valberedningens förslag. 
 
LANDSTINGSFULLMÄKTIGES BESLUT 
 
Enligt valberedningens förslag. 
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Justerandes sign 
 

  Utdragsbestyrkande 
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